



Concern over ongoing detention and hunger strike of lawyer Kenia Inés Hernández in Mexico

Lawyers for Lawyers and the International Observatory for Lawyers in Danger express deep concern regarding the situation of Mexican human rights lawyer Kenia Inés Hernández Montalván, who has been on hunger strike since 7 September 2025 after being denied permission to attend her mother's funeral. Ms. Hernández has been held in detention for more than five years.

Kenia Hernández is an Amuzga indigenous lawyer of Afro-Mexican descent working on cases regarding women's rights, land rights, indigenous rights, and the rights of political prisoners. She is also a coordinator in *Zapata Vive*, a land rights organization, and co-founder of the National Movement for the Freedom of Political Prisoners. Throughout her career, Ms. Hernández faced threats of violence and harassment due to her work, particularly from armed groups in the Costa Chica region of Guerrero, which forced her to leave her community. She was able to do so as a beneficiary of the Protection Mechanism for Human Rights Defenders and Journalists, which she utilized until her imprisonment.

Ms. Hernández was first arrested in June 2020 on charges of “robbery with violence” in connection with a public demonstration. Although later released under conditions of periodic presentation, she was rearrested on 18 October 2020 without a warrant and initially without notification to her family or defense. She was subsequently charged with “armed robbery with violence” and “attacks on communication routes”. Multiple criminal cases have since been initiated against her for the same alleged conduct. She now faces ten ongoing criminal proceedings.

During her detention, serious concerns have been raised regarding potential violations of her rights to due process and a fair trial. These include reported restrictions on her ability to participate meaningfully in legal proceedings, the absence of interpretation services in her native language, and limited access to legal representation¹. These restrictions contravene Mexico’s obligations under the **International Covenant on Civil and Political Rights (Article 14)** and the **American Convention on Human Rights (Articles 7, 8, and 25)**.

She has also endured ill-treatment, including repeated transfers between four different prisons. This included time in a high-security facility where conditions violated the **UN Standard Minimum Rules for the Treatment of Prisoners (Nelson Mandela Rules)**. Her family has also been arbitrarily denied visitation rights.

Several human rights organisations and UN experts have raised concern about the misuse of criminal law against Ms. Hernández, in what appears to be retaliation for her legitimate legal and human rights work.² According to **Article 23 of the UN Basic Principles on the Role of Lawyers**, lawyers are entitled to freedom of expression and association, particularly when engaged in protecting and promoting human rights. The continued persecution of Ms. Hernández constitutes a grave violation of these international standards.

In light of the above, we urge the Mexican authorities to:

¹ American Bar Association, [Trial Observation Report: Mexico v. Kenia Hernandez](#), 26 July 2022.

² Mandates of the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders; the Working Group on Arbitrary Detention; and the Special Rapporteur on the rights of indigenous peoples, [AL MEX 7/2022](#), 30 May 2022.



- Ensure Ms. Hernández's immediate and unconditional release and drop all charges linked to her legitimate professional activities and exercise of fundamental freedoms;
- Guarantee that Ms. Hernández is not subjected to ill-treatment in custody and that she receives adequate medical care and support during her hunger strike;
- Respect her rights to due process and a fair trial in accordance with the International Covenant on Civil and Political Rights and the American Convention on Human Rights.
- Ensure that all lawyers in Mexico are able to carry out their professional duties and to exercise their freedom of expression and association free from intimidation, harassment, undue interference, or reprisals, in full compliance with the UN Basic Principles on the Role of Lawyers, and safeguard the independence and security of the legal profession.



Preocupación por la detención prolongada y la huelga de hambre de la abogada Kenia Inés Hernández en México

Lawyers for Lawyers y el Observatorio Internacional de la Abogacía en Riesgo expresan su profunda preocupación por la situación de la abogada mexicana de derechos humanos Kenia Inés Hernández Montalván, quien se encuentra en huelga de hambre desde el 7 de septiembre de 2025 tras haberse negado el permiso para asistir al funeral de su madre. La Sra. Hernández permanece privada de libertad desde hace más de cinco años.

Kenia Hernández es una abogada indígena amuzga, de ascendencia afromexicana, que trabaja en casos relacionados con los derechos de las mujeres, los derechos a la tierra, los derechos de los pueblos indígenas y la defensa de presos políticos. Asimismo, es coordinadora de *Zapata Vive*, una organización por los derechos a la tierra, y cofundadora del Movimiento Nacional por la Libertad de los Presos Políticos. A lo largo de su carrera, la Sra. Hernández ha enfrentado amenazas de violencia y hostigamiento debido a su labor, particularmente por parte de grupos armados en la región de la Costa Chica en Guerrero, lo que la obligó a abandonar su comunidad. Logró hacerlo como beneficiaria del Mecanismo de Protección para Personas Defensoras de Derechos Humanos y Periodistas, del cual hizo uso hasta su encarcelamiento.

La Sra. Hernández fue detenida por primera vez en junio de 2020 bajo cargos de “robo con violencia” en relación con una manifestación pública. Aunque posteriormente fue liberada bajo la condición de presentaciones periódicas, fue nuevamente arrestada el 18 de octubre de 2020 sin orden judicial y, en un inicio, sin notificación a su familia ni a su defensa. Posteriormente fue acusada de “robo con violencia armada” y de “ataques a las vías generales de comunicación”. Desde entonces se le han iniciado múltiples procesos penales por la misma conducta alegada, enfrentando actualmente diez causas en curso.

Durante su detención, se han expresado serias preocupaciones por posibles violaciones a sus derechos al debido proceso y a un juicio justo. Entre ellas, se han reportado restricciones a su participación efectiva en los procesos judiciales, ausencia de servicios de interpretación en su lengua materna y acceso limitado a la representación legal.³ Estas restricciones contravienen las obligaciones internacionales de México en virtud del **Pacto Internacional de Derechos Civiles y Políticos (artículo 14)** y la **Convención Americana sobre Derechos Humanos (artículos 7, 8 y 25)**.

La Sra. Hernández también ha sido sometida a malos tratos, incluyendo traslados repetidos entre cuatro prisiones diferentes. Esto incluyó un periodo en un centro de máxima seguridad donde las condiciones violaban las **Reglas Mínimas de las Naciones Unidas para el Tratamiento de los Reclusos (Reglas Mandela)**. Su familia también ha sido privada arbitrariamente de su derecho a visitas.

Diversas organizaciones de derechos humanos y expertos de la ONU han expresado preocupación por el uso indebido del derecho penal contra la Sra. Hernández, que parece ser una represalia por su legítima labor legal y de defensa de los derechos humanos.⁴ De acuerdo con el **artículo 23 de los Principios Básicos de la ONU sobre la Función de los Abogados**, los

³ American Bar Association, [Trial Observation Report: Mexico v. Kenia Hernandez](#), 26 de julio 2022.

⁴ Mandates of the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders; the Working Group on Arbitrary Detention; and the Special Rapporteur on the rights of indigenous peoples, [AL MEX 7/2022](#), 30 de mayo 2022.



abogados tienen derecho a la libertad de expresión y asociación, en particular cuando se dedican a proteger y promover los derechos humanos. La continua persecución de la Sra. Hernández constituye una grave violación de estos estándares internacionales.

A la luz de lo anterior, instamos a las autoridades mexicanas a:

- Garantizar la liberación inmediata e incondicional de la Sra. Hernández y el retiro de todos los cargos vinculados a sus legítimas actividades profesionales y al ejercicio de sus libertades fundamentales;
- Asegurar que la Sra. Hernández no sea sometida a malos tratos bajo custodia y que reciba atención médica adecuada y apoyo durante su huelga de hambre;
- Respetar sus derechos al debido proceso y a un juicio justo, de conformidad con el Pacto Internacional de Derechos Civiles y Políticos y la Convención Americana sobre Derechos Humanos;
- Garantizar que todos los abogados en México puedan ejercer sus funciones profesionales y su libertad de expresión y asociación libres de intimidación, hostigamiento, injerencias indebidas o represalias, en pleno cumplimiento de los Principios Básicos de la ONU sobre la Función de los Abogados, y salvaguardar la independencia y seguridad de la profesión legal.